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رئیس سازمان خصوصی سازی 
عدالت  معامله ســهام  هرگونه 
را باطل دانســت و گفت: مردم 
مراقب باشــند که با این معامله 
ســر خود کلاه نگذارند چرا که 
ما فقط مشمولان را به رسمیت 
می شناسیم؛ نه خریداران جدید 

را.
عبــدالله  اشــرف   میرعلــی 
پوری حسینی در گفت وگو با مهر با 
تاکید دوباره مبنی بر غیرقانونی بودن 
خرید و فروش ســهام عدالت گفت: 
این روزها که موضوع پرداخت سود 
و سهام به مشــمولان سهام عدالت 
مطرح شــده، بازار خریــد و فروش 
این ســهام ممکن است رونق گیرد 
که ما به مردم توصیه می کنیم وارد 
این فضای معاملاتی نشوند، چرا که 
خرید و فروش سهام عدالت از اساس 

باطل است.

معــاون وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی افزود: برگه ای که بابت سهام 
عدالت در دســت مردم است، تنها 
نشانگر ثبت نام قطعی وی در سامانه 
ســهام عدالت بوده و اگر فردی این 
برگــه را مــورد معامله قــرار دهد، 

قراردادش از بیخ و بن باطل است.
وی تصریــح کــرد: برگه ای که 
هم اکنون در دســت مردم اســت و 
متاســفانه در مواردی مورد معامله 
قرار می گیرد، نشانگر مشمول بودن 
آنها در این طرح است و نباید خرید 
و فروش شود؛ این در شرایطی است 
کــه دولت فقــط 49 میلیون نفری 
را که در گذشــته ثبت نــام کرده اند 
سهامدار می داند و فقط به آنها متعهد 
است؛ پس هر کسی که این برگه را 
خریداری کند، سر خود کلاه گذاشته 
است چرا که فقط فردی که نامش در 

سامانه است، سهام می گیرد.

پوری حســینی در پاسخ به این 
پرسش که اگر فردی که سهام خود 
را یک بار به فروش رســانده، مجدد 
سوءاســتفاده کرده و بخواهد برگه 
المثنی بگیرد، چه تکلیفی پیش روی 
اوســت؟ خاطرنشان کرد: برگه هایی 
که هم اکنون در دســت مردم است، 
به مفهوم ثبت نــام قطعی آنها بوده 
و ســازمان خصوصی سازی نیز قصد 
ندارد آن کاغــذ را از مردم دریافت 
نماید چرا کــه آن برگه فقط جهت 
اطلاع مردم است و اگر کسی حتی آن 
را گم کرده باشد یا به کسی فروخته 
باشد، علاوه بر اینکه فرد خریدار ضرر 
کرده، اما فرد فروشــنده دیگر به آن 
نیاز ندارد چرا که تمام اطلاعاتش در 
سازمان خصوصی سازی موجود است.
رئیس ســازمان خصوصی سازی 
توصیه کــرد: مردم تــا زمان اعلام 
سازمان خصوصی سازی، هیچ اقدامی 

برای تهیه پولی که باید بابت دریافت 
سهام تا شهریور ســال آینده واریز 
کنند، صــورت ندهند چــرا که ما 
ســازوکار این موضــوع را به موقع 
اطلاع رسانی خواهیم کرد و هر فرد با 
واریز وجه تا سقف یک میلیون تومان 
می تواند از ســهام عدالت برخوردار 
شــود. اما اگر فردی هم منابع مالی 
در اختیار نداشت، هیچ توصیه ای به 
آن برای تهیه پول مد نظر ســازمان 
خصوصی ســازی نخواهد شــد و به 
اندازه همان رقم قبلی، سهام دریافت 

خواهد کرد.
گروه های مشمول سهام عدالت

شــمار مشــمولان طرح سهام 
عدالت تا به امروز 49 میلیون و 132 
هزار و 251 نفر و ارزش کلی ســهام 
آنها 476 هزار و 183 میلیارد و 60 
میلیون ریال برآورد شده که جزئیات 

آن به شرح زیر است:

گروه 1: مددجویان طرح شهید 
رجایی، کمیته امداد، کودکان و زنان 
بدسرپرست،  کودکان  بی سرپرست، 
دارای  نیازمند خانواده های  معلولان 
معلول، آســیب دیدگان اجتماعی و 

رزمندگان داوطلب فاقد شغل
گروه 2: روســتاییان سرپرست 
خانــوار فاقد شــغل و کارگر فصلی 
و ســاده روســتایی، از کارافتادگان 
و خانواده هــای فاقد سرپرســت یا 

سرپرست زن روستایی شغل
گــروه 3: کارکنان شــاغل در 
دســتگاه های اجرایی، بازنشستگان 
کشوری و لشکری و تامین اجتماعی
گروه 4: والدین، همسر و فرزندان 
شــهید و افــراد تحت تکفــل آنها، 
جانبــازان، آزادگان و افــراد تحت 

تکفل آنها.
گروه 5: دختران کارگر مجرد و 
زنان کارگر سرپرست خانوار )مشمول 

قانون کار(
گروه 6: کلیه روستاییان و عشایر
گروه 7: خدام مساجد، حسینیه ها 
و امام زاده ها و اماکن زیارتی متبرکه

گروه 8: طلاب حوزه های علمیه 
سراسر کشور

گروه 9: بیماران خاص
ســتادهای  کارکنان   :10 گروه 

نماز جمعه
گــروه 11: کارکنان هیئت های 

تحریریه رسانه ها )خبرنگاران(
گروه 12 تا 18: دست اندرکاران 
امر شناســایی و واگذاری ســهام 
عدالــت، مددجویــان و کارکنان 
موسســات خیریه، فعالان قرآنی، 
قالیبافــان، زندانیــان آزاد شــده 
)مددجویان تحت پوشــش مراکز 
مراقبــت از زندانیان آزاد شــده(، 
درخواســت کنندگان مردمــی و 

کارگران فصلی و ساختمانی.

هشدار سازمان خصوصی سازی درباره خرید و فروش سهام عدالت

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

1/146/000سکه تمام طرح جدید
1/130/000سکه تمام طرح قدیم

602/000نیم سکه
320/000ربع سکه

200/000گرمی
113/443هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3945دلار
4305یورو
4960پوند

1178لیر ترکیه
1093درهم امارات

کشتیرانی  سابق  مدیرعامل 
اشاره  با  ایران  اسلامی  جمهوری 
در  کره ای ها  عهدشــکنی  بــه 
در  گفت:  کشتی  فروش  ماجرای 
تحریم ها هیچ اشاره ای به تحریم 
اما  بود  نشده  دریایی  حمل ونقل 
دولت کره جنوبی فروش کشتی به 

ایران را تحریم کرد.
مدیرعامــل ســابق کشــتیرانی 
جمهــوری اســلامی ایران با اشــاره 
به اینکه 9 ســال پیــش 15 درصد 
پیش پرداخــت بابت قــرارداد خرید 
کشــتی به هیوندایی دادیم، گفت: در 
قرارداد ســال 86 بانک های اروپایی و 
کره ای بــرای تامین 85 درصد منابع 
مالی از طریق فاینانس اعلام آمادگی 
کرده بودند.محمدحســین داجمر در 
گفت وگو با تسنیم، اظهار داشت: سال 
86 برای خرید تعدادی تانکر و کشتی 

کانتینربــر با هیونــدای کره جنوبی، 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران  10 

تا 15 درصد پیش پرداخت داد.
وی با بیــان اینکه چنــد فروند 
از کشــتی ها آماده تحویل بودند که 
کشــور تحریم شد، افزود: با وجود آن 
که در تحریم ها هیچ اشاره ای به تحریم 
حمل ونقل دریایی نشده بود اما دولت 
کره جنوبــی به صــورت فورس ماژور 
مصوبه ای را تصویب کرد که براساس 
آن فروش کشــتی را به ایران تحریم 
کرد.داجمر با اشاره به اینکه بند 1929 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل 
این اختیار را به کشورها داده بود که 
علاوه بر تحریم های وضع شده مقررات 
جداگانه ای برای تحریم کشورمان وضع 
کنند، اظهار کرد: بر همین اساس بود 
که کره جنوبی قرارداد فروش کشتی به 

کشتیرانی را معلق کرد.

مدیرعامــل ســابق کشــتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
قرارداد مذکور فریز شد، گفت: این در 
حالی اســت که پس از لغو تحریم ها 
قراردادهای سال 86 در حال احیاست.

وی در ادامه با اشــاره بــه اینکه بازار 
کشتیرانی دنیا در وضع بحرانی به سر 
برده و شرایط خیلی سختی را پشت 
ســر می گذارد، تصریح کرد: این بازار 
هم اکنون با مازاد کشتی مواجه است.
وی با بیان اینکه در قرارداد با 
هیوندایی گویا شرایط قرارداد در 
حال تغییر است، تاکید کرد: در 
قرارداد 9 سال پیش با کُره ای ها 
85 درصــد منابع مالی از طریق 
فاینانس تامین می شــد که در 
این زمینــه بانک های اروپایی و 
کره ای بــرای آن اعلام آمادگی 

کرده بودند.

تصمیمی مغایر با اقتصاد 
مقاومتی

در همیــن رابطه نائــب رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس هم در 
با باشــگاه خبرنگاران جوان  گفتگو 
با اشــاره به قرارداد دولت در زمینه 
خرید کشــتی از کره جنوبی و انتقاد 
فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء)ص( از 
این تصمیم، گفت: دولت باید قرارداد 
خرید کشتی از کره جنوبی لغو کند. 
سیدناصر موسوی لارگانی تاکید کرد: 
توانمندی ساخت کشــتی در ایران 
وجود دارد و با توجه به فرمایشــات 
مقام معظــم رهبــری در ارتباط با 
اقتصاد مقاومتی، معتقدم این قرارداد 
مغایر این سیاست ها است لذا انتقاد 
فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء)ص( در 

این زمینه به جاست.
 نماینــده فلاورجان تصریح کرد: 

به نظر بنده قرارداد خرید کشــتی از 
لغو  باید  کره جنوبی هرچه ســریعتر 
شــود چرا که این توانمندی بالقوه در 

کشور وجود دارد.
موسوی لارگانی با بیان اینکه نباید 
صنعتی که در کشور تولید می شود را از 
بیرون وارد کنیم، بیان داشت: در این 
رابطه مقام معظم رهبری هم گفته اند 
که حرام است چیزی که در ایران تولید 
می شود، مشابه خارجی اش را به کشور 
وارد کنیم.اشــاره موسوی لارگانی به 
اظهارات چند روز پیش فرمانده قرارگاه 
خاتم الانبیاء )ص( است که در واکنش 
به انعقاد قرارداد ســاخت کشــتی با 
کره جنوبی از سوی دولت یازدهم گفته 
بود: علی رغم توانمندی که شرکت صدرا 
در این حوزه دارد انعقاد چنین قراردادی 
خیانت محسوب می شــود. به عبارت 
دیگر وقتی این خبر را شــنیدم گفتم 

اگر این گونه باشــد باید آن را خیانت 
دانست، زیرا معاون اول رئیس جمهور 
با ساخت 10 فروند کشتی اقیانوس پیما 
توسط این شــرکت موافقت کرده بود 
ولــی با این وجود دســتگاه اجرایی با 
عدم تمکین از این موافقت، با کره ای ها 
قرارداد منعقد ساخته است.کمتر از 10 
روز پیش وال اســتریت ژورنال، از قول 
منابع آگاه خبر داد، خطوط کشتیرانی 
ایران و شــرکت نفت فراساحل ایران 
به توافقاتی مقدماتی با شــرکت های 
ساخت  برای  کره جنوبی  کشتی سازی 
کشتی و سکوهای نفتی به ارزش حدود 
2/4 میلیارد دلار دست یافته اند.امضاي 
این قــرارداد منجر بــه نگراني  برخي 
اســت  شــده  داخلي  تولید کنندگان 
به  نحوي که گلایــه حمید رضاییان، 
مدیرعامل مجتمع کشتي سازي و صنایع 

فراساحل ایران را به دنبال داشت.

کوتاه اقتصادی

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابرات شهید خوشقدم، 
شهید فرداسدی از تاریخ 25 آذر ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات 
منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات شهید 
خوشقدم با پیش شماره های 5582 الی 5586، 5588، 5594 در محدوده خیابان های 
نعیم، بخشایش، کوچه های عارف حضرتی، 21، 27، 28 و در مرکز مخابرات شهید فرد 
اسدی با پیش شماره های 6600 الی 6609، 6615، 6619 در محدوده بزرگراه یادگار 
امام، خیابان سهرورد، آزادی، بهبودی حداکثر به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.
* مجری طرح پنبه گفت: سرمای اخیر خسارتی به مزارع پنبه وارد نکرده 
و پیش بینی می کنیم، امســال 160 هزار تن پنبه برداشــت کنیم. ابراهیم 
هزارجریبی در گفت وگو با فارس، در مورد آخرین وضعیت کشت پنبه با توجه 
به ســرمای شدید اخیر اظهار داشت: سرما خسارت مستقیمی به پنبه های 
کشت شده نزده است. وی با اشاره به اینکه در نوع دیررس پنبه ممکن است 
کمی با مشکل مواجه شویم، خاطرنشان کرد: پنبه های دیرکشت و دیررس 
برداشتشان مقداری به تاخیر خواهد افتاد و با توجه به وقوع بارندگی ها از 

کیفیت برداشت هم کم می شود.
هزار جریبی اضافه کرد: بارندگی ها سبب می شود تا مقداری رطوبت در وش 
پنبه باقی بماند و هنگام برداشــت هم مواد جانبی به الیاف پنبه چسبیده و 
برداشت می شود. مجری طرح پنبه وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی کرد: 
تا اواسط دی ماه و در ســال زراعی 160 هزار تن پنبه از مزارع کشت شده 

برداشت شود.
* شاخص بورس تهران بازهم کاهش پیدا کرد. شاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس 
تهران در پایان معاملات امروز چهارشنبه 24 آذرماه 95، با کاهش 57 واحدی روی 
رقم 80 هزار و 683 واحد ایستاد. شاخص کل هم وزن نیز با کاهش 51 واحدی عدد 
15 هزار و 969 واحد را کاهش تجربه کرد. به گزارش فارس، موج گسترده معاملات 
کد به کد و درون گروهی حقوقی ها برای حمایت از حجم ارزش معاملات روزانه سهام 
و تثبیت شاخص ها در کانال فعلی دیروز به اوج خود رسید، به طوری که در جریان 
معاملات عادی سهام نیز بازارگردان ملی صنایع مس ایران بیش از 90 میلیون سهم 
را میان کدهای درون گروهی منتقل کرد. براین اساس بازار سهام در محاصره معاملات 
کد به کد و سهامداران عمده تلاش کرد، تا اندکی از فضای بی اعتمادی و پراسترس 
تالار شیشه ای را در پشت این معاملات پنهان کند. این گزارش حاکی است آنچه که 
در بازار ســهام دیروز مشــهود بود اینکه با افزایش استرس های بازار و سنگین شدن 
سایه متغیرهای التهاب آور به نظر می رسد اغلب معامله گران حتی حرفه ای بازار حضور 
میان مدت در بازار را راه صحیح ندانسته و فعلا تک سهم ها و شرکت های کوچک را برای 

نوسان گیری کوتاه مدت و بهانه ادامه حضور در بازار انتخاب می کنند.
* مدیر عامل شرکت مدیریت منابع آب ایران با بیان اینکه از 20 هزار حلقه 
چاه غیرمجاز کشور 10 هزار حلقه مسدود شده است، گفت: 41/6 میلیارد متر 
مکعب آب در بخش کشاورزی مصرف داریم که وزارت نیرو درصدد است آن 
را تا 31/3 میلیارد مترمکعب کاهش دهد. محمد حاج رسولی ها در گفت و گو 
با فارس با تاکید بر اینکه مصرف آب در بخش کشــاورزی حدود 90 درصد 
است، گفت: برنامه ای از سوی وزارت نیرو در حال انجام است تا مصرف آب 
در بخش کشاورزی که بیشترین سهم را در مصرف به خود اختصاص می دهد 
کاهش یابد. وی افزود: وزارت نیرو در پروژه های اقتصاد مقاومتی خود قصد 
دارد تا مصرف آب در بخش کشاورزی را از 41/6 میلیارد متر مکعب تا 31/3 
میلیارد متر مکعب کاهش دهد بنابراین اجرای این برنامه که کاهش حدود 
10/3 میلیارد متر مکعبی اســت از طریق برنامه های مقابله با برداشت های 
غیرمجاز و مدیریت مصرف به نتیجه خواهد رسید. به گفته حاج رسولی ها، 
در این برنامه 4/7 میلیارد متر مکعب از طریق مقابله با برداشت های غیرمجاز 
و 5/6 میلیارد متر مکعب نیز از طریق مدیریت مصرف کاهش خواهد یافت.

سرویس اقتصادی-
مسئولان  که  شــرایطی  در 
اقتصــادی کشــور از طبیعی و 
ارز  نرخ  افزایش  بــودن  ناپایدار 
خبر می دادند، افزایش نرخ ارز تا 
مرز 4 هزار تومان پس از نزدیک 
به دو هفته ازآن اظهارات نشان داد 
این افزایش قیمت همچنان پایدار 

مانده است. 
پس از افزایش ناگهانی نرخ ارز از 
ابتدای پاییز ســال جاری به خصوص 
از ابتــدای آذر مــاه کــه قیمت آن 
حدود 300 تومان افزایش پیدا کرد و 
رکورد های بالاترین نرخ های ارز را در 
طول تاریخ شکست، برخی از مسئولان 
اقتصادی کشور مانند رئیس کل بانک 
مرکزی و وزیر اقتصاد از ناپایدار بودن 

این موضوع خبر می دادند. 
چنانچه ولی ا... سیف، رئیس کل 
بانک مرکــزی در خصوص وضعیت 
آشفته نرخ ارز در نیمه ابتدایی آذر ماه 
گفته بود: بانک مرکزی در طول ســه 
سال گذشته همواره سعی کرده بازار 
ارز را در مســیر اصولی خود هدایت و 

از همین بابت نیز در خصوص انحرافات 
از مسیر مزبور و بروز نوسانات ناپایدار 
اتخاذ موضع کرده است. در مقطعی با 
افت شدید و ناپایدار نرخ ارز، اینجانب 
عنوان کردم که این کاهش منطقی و 
پایدار نیست و امروز نیز از همان نگاه 
و منظر اعلام می کنم که افزایش نرخ 
ارز در روزهای اخیر نیز یک شــوک 

انتظاری است و پایدار نخواهد بود.
علاوه بر سیف، علی طیب نیا وزیر 
اقتصاد نیز چندی پیش در حاشــیه 
بیست و سومین همایش ملی بیمه و 
توسعه در جمع خبرنگاران، نوسانات 
نــرخ ارز در بازار و وضعیت موجود را 
طبیعی دانسته و گفته بود: جای نگرانی 

در این خصوص وجود ندارد.
سخنان مسئولان اقتصادی کشور 
دربــاره تحت کنترل بودن نرخ ارز در 
حالی صورت می گیرد که این موضوع 
چندان قابل توجــه نمی آید چرا که 
ورود نرخ ارز بــه کانال 3900 تومان 
پس حدود چهار ســال، اتفاق ویژه ای 
بود که ارزش پــول ملی به کمترین 
میزان اســمی خود در طــول تاریخ 

کاهش پیــدا کرد و درپی آن واکنش 
رســانه ها و کارشناســان اقتصادی را 
برانگیخت، بر این اســاس اگر کنترل 
نــرخ ارز را به معنای کاهش این نرخ 
به زیر 3900 تومان تلقی کنیم، باید 
گفت تنها چند روز این نرخ در کانال 
3800 تومــان و پیرامون همین رقم 
می چرخید، لذا کاهش کمتر از 100 
تومانی نرخ ارز، آن هم در شرایطی که 

به نرخ بی سابقه 3900 تومان رسیده 
بود را نمی توان به عنوان کنترل بازار 

از سوی دولت تلقی نمود. 
با این حال، حتی اگر - با اغماض- 
فــرض را بر صحــت گفتارهای فوق 
بگذاریم، ورود مجــدد -یا به عبارت 
بهتر: چندبــاره - نــرخ ارز به کانال 
3900 تومان نشــان می دهد همان 
کنترل نصف و نیمه مذکور نیز چندان 

موفقیت آمیز نبوده اســت، چراکه روز 
گذشته نیز رکورد جدیدی در زمینه 
نرخ ارز با افزایش قیمت آن تا 3950 
تومان به ثبت رسید که نشان می دهد 
مسئولان  پیشین  گفته های  علی رغم 
اقتصادی کشور، این نرخ چندان هم 
ناپایدار نبوده است.نکته دیگر در این 
میان، نظر کارشناس در خصوص تعمد 
دولت در بالا رفتن - یا بالا نگهداشتن 

نرخ ارز- می باشد، چه اینکه هم اکنون 
زمان بررسی لایحه بودجه به مجلس 
است و مســلما بالا بودن نرخ ارز در 
این زمــان، زمینه ســاز بالاتر بردن 
نرخ ارز در بودجه و بازتر شدن دست 
دولت در تامین مخارج خود می باشد، 
خصوصا بــا توجه بــه اینکه معمولا 
بودجه های سالانه کشــور با کسری 
بودجه بسته می شــود و این موضوع 
به تنهایــی از چالش های دولت های 
مختلف می باشــد، لذا بالا رفتن نرخ 
ارز آزاد در صورت تاثیرگذاری بر نرخ 
به پوشاندن  رســمی می تواند منجر 
کســری بودجه دولت بشود. از سوی 
دیگر با گذشــت نزدیک به یکسال از 
اجــرای برجام، نرخ ارز رقم بالایی در 
حدود 600 تومان افزایش پیدا کرده 
)و حتــی نرخ دلار دولتی هم که تابع 
تصمیمات بانک مرکزی است در دوره 
پســا برجام نزدیک به 250 تومان به 
قیمت آن اضافه شده( است، که نشان 
دهنده عدم تاثیر گذاری مثبت برجام 
بر ورود ارز به کشــور و نهایتا افزایش 

ذخایر ارزی می تواند باشد.

علی رغم وعده مسئولان دولتی

نرخ دلار باز هم به مرز 4000 تومان رسید

سرویس اقتصادی- 
با وجود ادعای دولت در زمینه 
با  مردم  معیشــتی  وضع  بهبود 
استناد به کاهش نرخ تورم، قیمت 
کالاهای اساسی و خوراکی مانند 
برنج به کیلویــی 16 هزار تومان 

رسیده است.
دولت یازدهم بارها و بارها در زمینه 
کاهش نرخ تورم مانور تبلیغاتی برگزار 
کرده و مســلما بزرگ ترین دستاورد 
اقتصادی خــود کاهش تورم می داند، 
بر همین اساس مسئولان دولت بارها 
اعــلام کرده اند یکــی از بزرگ ترین 
توفیقاتشان در زمینه اقتصاد کاهش 
تــورم از حــدود 40 درصــد به 7/5 
درصد می باشــد، هرچنــد آمارهای 
رسمی تایید کننده این موضوع است 
ولی استناد به نرخ تورم به تنهایی به 
هیــچ وجه به طور کامل گویای وضع 

معیشتی مردم نمی تواند باشد. 
به عنوان نمونه، بر اساس گزارش 
نتایج بررسی بودجه خانوار در مناطق 
شــهری ایــران که 29 شــهریورماه 
امســال از سوی بانک مرکزی منتشر 
شــد، متوســط مقدار مصرف سالانه 
خوراکی ها و آشامیدنی ها توسط مردم 
ایران در سال 1394 نسبت به آخرین 
ســال دولت دهــم )1391( کاهش 

چشمگیری داشته است.
ضمن اینکه وضعیت درآمد سرانه 
ایران براساس گزارش جولای 2016 
)تیرمــاه 95( بانــک جهانی تغییری 
نکرده )و تنها یــک پله بهبود یافته( 

با وجود ادعای دولت مبنی بر تورم تک رقمی

قیمت برنج به کیلویی 16 هزار تومان رسید

یک اقتصاددان با بیان اینکه عامل بدتر شدن فضای کسب و کار طبق 
گزارش بانک مرکزی ضعف اجرایی دولت اســت و از نظر قوانین چیزی کم 

نداریم، گفت: 80 درصد فضای کسب و کار به برجام ارتباطی ندارد.
علی نقی مشــایخی در گفت وگو با فارس، در مورد اینکه چرا با وجود صعود رتبه 
ایران در جایگاه فضای کسب و کار جهانی طی سال های اخیر در آخرین گزارش بانک 
جهانی جایگاه ایران ســه پله ســقوط کرده است، اظهار داشت: کشور از لحاظ قانون 
و مقررات چیزی کم نداشــته و قوانینی از جمله رفع موانع تولید رقابت پذیر، بهبود 
مستمر فضای کسب و کار، هیئت مقررات زدایی و ضوابط مربوط به این موضوع وجود 

دارد و گیر و اشکال اصلی اصلاح نشدن این فضا در مدیریت اجرایی دولت است.
این اقتصاددان تأکید کرد: به نظر می رسد مدیریت و قدرت اجرایی که باید امور 

مربوط به فضای کسب و کار را پیگیری کند وجود ندارد و یا ضعیف است. 
این اســتاد دانشگاه صنعتی شــریف در پاسخ به این سؤال که چرا با وجود آنکه 
فضای کسب و کار مربوط به مسائل داخلی می شود، وزیر اقتصاد آن را به رفع تحریم ها 
و برجام پیوند می زند، تصریح کرد: به نظر می رسد بیش از 80 درصد فضای کسب و 
کار کشور مربوط به مسائل درونی است و به طور تخمینی کمتر از 20 تا 30 درصد 
آن به مسائل بیرونی و اقتصاد دنیا بازمی گردد. هر آنچه که در این زمینه باید رخ دهد، 

مربوط به مسائل داخلی بوده و باید ساماندهی شود. 
مشایخی یادآور شد: از برنامه، قانون، هدف گذاری، مصوبات، هیئت دارای اختیار 
مقررات زدایی و نظایر آن در کشور به منظور حل مشکلات فضای کسب و کار کم نداریم، 
اما معلوم نیست، چرا اهداف این بخش محقق نمی شود، به نظر می رسد باید مسائل با 
جدیت پیگیری و راهنمایی بیشتری اتفاق بیفتد که اکنون این موضوع رخ نمی دهد.
وی تأکیــد کرد: توان اجرایی دولت را باید تقویت کرد، زیرا ضعف در این بخش 
مشهود است. این اقتصاددان در مورد سیاست های اقتصاد مقاومتی نیز تصریح کرد: 
در این زمینه نیز مدیریت اجرایی باید قوی شــود و از دســتگاه ها و مسئولان مربوط 
پیگیری کند تا پشتیبانی های لازم برای تحقق اهداف انجام شده اعمال شود و مانند 

فضای کسب و کار باقی نماند.

یک استاد اقتصاد:
ضعف اجرایی دولت

 عامل بدتر شدن فضای کسب و کار است

مدیرعامل سازمان تعاون روستایی ایران،  گفت: با توجه به سرمازدگی 
اخیر خرید پرتقال برای ذخیره سازی شب عید از اول دی ماه آغاز می شود.

به گزارش خبرگزاری فارس، حســین صفایی صبح دیروز در مراســم افتتاحیه 
جشنواره شب یلدا که در حکیمیه تهران برپا شده، اظهار کرد: در این جشنواره انواع 
اقلام مورد نیاز شــب یلدا از جمله میوه، آجیل و خشکبار و آبزیان عرضه می شود، تا 

کمکی برای تعادل قیمت در بازار باشد.
وی همچنین در مورد وضعیت مرکبات شمال کشور که به دلیل سرمازدگی دو 
هفته اخیر با مشکلاتی رو به رو شده، گفت: از آنجایی که 60 درصد مرکبات کشور در 
اســتان مازندران تولید می شود، در سرمازدگی اخیر 20 تا 25 درصد محصولات این 
استان آسیب دیده است و به همین جهت در روزهای گذشته شاهد عرضه گسترده 
مرکبات از سوی این باغداران بوده ایم چرا که آنها امکان نگهداری نداشته و در عین 

حال نگران سرمای بعدی هستند.
وی از پیگیری های وزارت جهاد کشاورزی برای خرید تضمینی پرتقال خبر داد و 
افزود: پرتقال از جمله محصولات کشاورزی است که مشمول خرید تضمینی می شود، 

ولی در طول سال های گذشته سابقه نداشته که نیازی به خرید تضمینی باشد.
مدیرعامل ســازمان تعاون روستایی با اشاره به اینکه پرتقال های خریداری شده 
عمدتا از نوع تامســون درجه ســه بوده که به مرور به صنایع تبدیلی منتقل شده تا 
تبدیل به کنســانتره شــوند ادامه داد: پیش از این کارخانه های صنایع تبدیلی برای 
تولید آب پرتقال اقدام به واردات کنســانتره می کردند، اما اکنون بخشی را می توانند 

از این طریق تامین کنند.
وی همچنین از ایجاد 16 مرکز خرید پرتقال برای تحویل بار کشاورزان به تعاون 
روستایی در استان مازندران خبر داد و گفت: پرتقال تامسون درجه سه را کیلویی 550 
تومان، درجه دو 720 تومان و درجه یک را 834 تومان می خریم که کشاورزان بیشتر 
مایلند پرتقال درجه سه خود را به ما بفروشند و تاکنون 16 هزار تن خریداری کرده ایم.
صفایی همچنین با بیان اینکه دولت در عین حال رقمی را به عنوان کمک برای 
حمایت از خســارت های آسیب دیده کشــاورزان در نظر گرفته، افزود: در عین حال 
پرتقال های آسیب دیده از سرما را هم کیلویی 400 تومان تحویل در درب واحدهای 

صنعتی خریداری می کنیم و با شش کارخانه هماهنگ کرده ایم و با چهار کارخانه در 
استان های شمالی قرارداد بسته ایم تا این پرتقال ها را تبدیل کنند.

مدیرعامل سازمان تعاون روستایی خاطرنشان کرد: کیوی هم جزو محصولاتی است 
که در مقابل ســرما آسیب پذیر است اما قبل از سرمازدگی 50 تا 60 درصد کیوی ها 
برداشت و به انبارها منتقل شده بود اما کیوی های باقیمانده مقداری آسیب دیده اما 
از آنجایی که کیوی مشمول خرید تضمینی دولت نمی شود، مصوبه ای را گرفته ایم، تا 
کیوی  های آسیب  دیده را هم کیلویی 600 تومان خریداری کنیم و طی هماهنگی با 

یک کارخانه آن را به پوره کیوی تبدیل خواهیم کرد.
صفایی در مورد تامین پرتقال شب عید هم برای تنظیم بازار، گفت: امسال صبر 
کردیم تا آسیب دیدگی باغات مرکبات مشخص شود، برای همین کمی با تاخیر خرید 
تضمینی را برای شب عید آغاز کردیم که از اول دی ماه خرید پرتقال شب عید آغاز 

می شود، اما این پرتقال ها را از بین مرکبات سالم انتخاب می کنیم.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی:
ذخیره پرتقال شب عید

 از اول دی ماه آغاز می شود

رئیس صندوق توســعه ملی، اظهار داشــت: هنوز درخواستی درباره 
برداشــت 330 میلیون برای قرارداد جدید وزارت راه و شرکت بوئینگ به 

دست ما نرسیده است.
احمد دوســت حسینی در گفتگو با نسیم، تصریح کرد: بنده هم درباره احتمال 
برداشــت از صندوق توســعه ملی برای قرارداد بوئینگ شنیده ام اما هنوز چیزی به 

دستم نرسیده است.
وی در رابطــه با غیرقانونی بودن این تصمیم دولــت هم گفت: هنوز چیزی به 
دست ما نرسیده که بخواهیم در این باره اظهار نظر کنیم. ابتدا باید ببینیم چه نهادی 
برداشــت از صندوق توسعه ملی را تصویب کرده و بعد از آن در مورد قانونی بودن یا 

نبودن آن اظهار نظر کنیم.
دوست حسینی بیان کرد: ما برای اینکه جهت برداشت از صندوق اقدام کنیم باید 
نامه مکتوب داشته باشیم تا دقیقا بدانیم که چگونه باید در این خصوص اقدام کنیم.
گفته می شود دولت یازدهم قرار است برای اجرای قرارداد جدیدی که وزارت راه 
و شهرسازی با شرکت آمریکایی بوئینگ برای خرید 80 هواپیمای این شرکت امضا 

کرده، 330 میلیون دلار از صندوق توسعه ملی برداشت کند.
عباس آخوندی، وزیر راه و شهرســازی درباره شرایط خرید این هواپیماها اعلام 
کرد: این قرارداد همانند قرارداد ایرباس براساس سیستم تأمین مالی اجاره به شرط 
تملیک بوده که خود شــرکت بوئینگ تأمین مالی 6 فروند هواپیما را بطور مستقیم 

برعهده گرفته  است.
آخونــدی درمورد نحوه انتقال پول در این قرارداد بیان کرد: درحال حاضر تمام 
مســائل فنی انتقال پول نیز انجام شده و مشکل خاصی در این بخش وجود نخواهد 
داشت.مدیرعامل هما نیز درباره نحوه تأمین مالی سهم ایران ایر، گفته است: پیش از 
این مصوبه ای برای دریافت تسهیلات از صندوق توسعه ملی برای خرید هواپیماهای 
نو داشتیم که قرار است از این مصوبه برای دریافت تسهیلات و ارائه سهم نقدی خود 

در فاینانس اقدام کنیم.
فرهاد پرورش بیان کرد: تأمین مالی خرید این هواپیماها به صورت فاینانس و در 
قالب سهم های 20-80 و یا 15-85 خواهد بود که در واقع حدود 85 درصد فاینانس 

است و 15 درصد هم سهم ایران ایر است که پرداخت می شود.
مدیرعامل هما در حالی تأمین ســهم این شرکت را به مجوز برداشت از صندوق 
توســعه حواله می کند که رئیس این صندوق از مجوز فوق اظهار بی اطلاعی می کند. 
هر چند تلاش های خبرنگار ما برای ارتباط با مدیرعامل سازمان هواپیمایی بی نتیجه 
ماند اما ایشان باید توضیح بدهند که مجوز مورد نظر ایشان چه بوده و از کدام مرجع 

صادر شده است که حتی رئیس صندوق توسعه هم از آن بی اطلاع است.
برداشــت دولت از منابع صندوق توسعه ملی در شرایطی است که این صندوق، 
»با هدف تبدیل بخشــی از عواید ناشــی از فروش نفت خام و گاز طبیعی و میعانات 
گازی به ثروت های ماندگار، مولد و ســرمایه های زاینده اقتصادی و نیز حفظ ســهم 
نسل های آینده از منابع نفت خام و گاز طبیعی و میعانات گازی تشکیل شده است« 
با این حال دولت خریدهای گران قیمت خود را از جیب صندوق تأمین مالی می کند.

علاوه بر این براساس قانون شکل گیری صندوق، پرداخت از محل صندوق برای 
شــرکت هایی که بیش از 20 درصد هیئت مدیره آنها از سوی دولت تعیین می شود، 
ممنوع اســت در حالی که در حال حاضر 60 درصد سهام و مدیریت این شرکت در 
اختیار دولت اســت و تنها 40 درصد سهام در قالب شرکت های تعاونی سهام عدالت 

به مردم واگذار شده است.

اظهار بی اطلاعی رئیس صندوق توسعه ملی 
از مجوز پرداخت به بوئینگ

سرپرست مرکز نوغانداری کشور از افزایش درخواست 
برای خرید پیله ابریشم ایرانی خبر داد.

علی اصغــر داداش پور در گفت وگو با فــارس، در مورد آخرین 
وضعیت تولید پیله کرم ابریشــم در کشور، اظهار داشت: طی سه 
سال اخیر با اقداماتی که انجام شده، صنعت نوغانداری در کشور تا 

حد زیادی احیا شده است.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده توسط وزارت جهاد کشاورزی، 
گفت: قیمت خرید تضمینی پیله کرم ابریشم در سال 93، 18 درصد، 
94، 16 درصد و در ســال 95، 10 درصد افزایش داشته است، به 
طوری که از 11 هزار تومان در سال 92 به 16 هزار و 610 تومان 

در هر کیلو در سال جاری رسیده است.
سرپرســت مرکز نوغانداری وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به 
کشش بازار داخلی در خرید پیله تولید شده گفت: جالب اینجاست 
که بازار امسال تمام پیله های تولیدی بخش خصوصی حتی بالاتر 
از قیمت تضمینی اعلام شــده دولت خریداری کرده است و هیچ 
بار مالی برای دولت از این محل ایجاد نشــده تا جایی که پیله تر 
کرم ابریشم بالاتر از کیلویی 21 هزار تومان به فروش رفته است.

داداش پور در پاســخ به اینکه چه عاملی با وجود کشــش بازار 
داخلی ســبب شده که در دهه اخیر صنعت نوغانداری به تعطیلی 
کشیده شــود، گفت: در سال 80 تعرفه واردات پیله خشک 150 
درصد بوده و تعرفه واردات نخ ابریشم 20 درصد ولی به یک مرتبه 
این رقم برای پیله خشک به 6 درصد و ابریشم خام به 10 درصد 

رسید.
وی اضافه کرد: همچنین قیمت خرید تضمینی متناسب با نرخ 
رشد تورم نبوده تا جایی که با واردات بی رویه و قیمت پایین داخل 
برای تولیدکنندگان پیله کرم ابریشم این امر دیگر مقرون به صرفه 
نبوده است، اما اکنون ما به دنبال بازگرداندن موازنه تولید و واردات 

در کنار یکدیگر هستیم.
سرپرست مرکز نوغانداری کشور با تأکید بر اینکه درخواست برای 
خرید پیله ایرانی در داخل زیاد است، افزود: اکنون تعرفه واردات نخ 

ابریشم 15 درصد است که درخواست افزایش آن را دادیم.

سرپرست مرکز نوغانداری کشور:
درخواست برای خرید پیله ابریشم ایرانی 

زیاد است

قرار داد جدید ساخت کشتی 
پاداش دولت به بد عهدی کره جنوبی 

اســت. به دیگر ســخن، عدم تغییر 
محسوس وضع درآمدی مردم ایران در 
شرایطی که طی چند سال متوالی تورم 
وجود داشته، بیانگر این موضوع است 
که حتی در شرایط کاهش نرخ تورم 
هم وضعیت معیشــت مردم بهبودی 

پیدا نکرده است.
نکته مهم در این میان آنجاســت 
که نرخ تورم به تنهایی نمی تواند بیانگر 
وضع معیشــت مردم باشد، چنان که 
در ســال 93 تورم 15/6 درصد بوده 
ولی متوسط هزینه سالانه یک خانوار 
شهری به تفکیک گروه های هزینه و به 
قیمت جاری نشان می  دهد گروه های 
حمل و نقل، تحصیل و  ارتباطات به 
ترتیب 40، 23/7 و 22/7 درصد رشد 
داشــته اند. )که از تــورم کل که 15 
درصد بوده بیشــتر می باشند( ضمن 
اینکه طبق گزارش بانک مرکزی رشد 
حداقل دســتمزد واقعی در سال 93 
)آخرین سالی که بانک مرکزی جزئیات 
آن را منتشر کرده(،  8/2 درصد بوده  
در حالی که متوســط رشدشــاخص 
بهــای کالاها و خدمــات مصرفی در 
همین ســال 15/6 درصد بوده است. 
)یعنی شاخص قیمت ها نزدیک به 2 
برابر حداقل دستمزدهای واقعی رشد 

داشته است( 
لذا هر چند نرخ تورم کاهش پیدا 
کرده اســت ولی متناسب نبودن آن 
با رشــد دستمزدها و همچنین بالاتر 
بودن نرخ مواردی که با معیشت مردم 
ارتباط مستقیمی دارد نسبت به نرخ 

کلی تورم، نشــان می دهد این نرخ به 
تنهایی نمی تواند برای دولت نشــان 
دهنده ی وضع معیشتی مردم باشد. 

ضمن اینکه -چنانچه در بالا هم 
اشاره شد- گزارش بانک مرکزی نشان 
می دهد متوسط مقدار مصرف سالانه 
اقــلام خوراکی ها و آشــامیدنی های 
خانوارهــای ایرانی در ســال 1394 
نسبت به سال 1391 و قبل از روی کار 
آمدن دولت روحانی، به طور میانگین 8 
درصد کاهش یافته که نشانه کوچک 

شدن سفره مردم ایران است.
این گزارش رسمی نشان می دهد 
در حالی که هر خانوار ایرانی در سال 
پایانی دولت دهم به طور متوسط 981 
کیلوگرم انواع برنج، انواع نان، گوشت 
فرآورده های  پرندگان،  دام، گوشــت 
گوشتی، انواع ماهی، حیوانات دریایی، 
انواع شــیر، انواع ماســت، انواع پنیر، 
تخم مرغ، روغن های نباتی، انواع قند، 
شــکر و انواع چای مصرف می کرد، به 
علت کاهش درآمدها و سخت تر شدن 

اوضاع معیشتی، در سال 1394 و در 
دوره دولت روحانی مجبور به کاستن 
از هزینه هــای خوراکی خود شــده و 
ســالانه 925 کیلوگرم از انواع اقلام 

فوق را مصرف کرده است. 
گزارش بانک مرکزی به خوبی گواه 
دیگری بر این موضوع است که کاهش 
نرخ تورم به تنهایی نمایانگر بهبود وضع 
معیشت مردم نیست، به عبارت دیگر 
میزان مصرف مــواد غذایی مردم به 
خوبی نشان می دهد که نه تنها وضع 
اقتصادی مردم بهتر نشده بلکه نسبت 
به عملکرد سال پایانی دولت قبل نیز 
بدتر شده است. )این در حالی است که 
اگر ســرانه هر نفر را بخواهیم حساب 
کنیم، با توجه به اینکه طی سه سال 
اخیر حدود 3 میلیون نفر به جمعیت 
اضافه شــده، رقم ســال 94 پایین تر 

هم می آید(   
رئیس اتحادیه  کرباســی،  عباس 
بنکــداران در گفتگو با نســیم درباره 
وضعیت این روزهای بازار بیان داشت: 

وضعیت بازار بســیار نامناسب است، 
مردم توان خرید ندارند و بازار در رکود 

کامل به سر می برد.
وی افزود: حبوبات، برنج ایرانی و 
برنج خارجی از جمله کالاهایی هستند 
کــه با افزایش قیمت ناگهانی روبه رو 
شدند. گفته می شود برنج ایرانی اعلا 
و درجه یک در بازار عمده فروشان 5 
درصد و در بازارها و مغازه های خرده 
فروش تا 15 درصد نیز افزایش قیمت 

داشته است.
کرباسی تأکید کرد: قیمت برنج 
اعلا ایرانــی در عمده فروشــان به 
کیلویی 13700 تومان و در مغازه ها 
به کیلویی 15 هزار و حتی 16 هزار 
تومان نیز رســیده است، دلیل این 

افزایش مشــخص نیســت و گفته 
می شــود که کشــاورزان به قیمت 
مناسب برنج را می فروشند، اما تجار 
و دلالان قیمت آن ها را بالا برده اند، 
برنــج خارجی نیــز 5 درصد و برنج 
محسن در بازار تا 8 درصد گران شده 
و به کیلویی 4600 تا 4700 تومان 

رسیده است.
گفت:  بنکــداران  رئیس اتحادیه 
حبوبــات نیز افزایــش قیمت زیادی 
داشــته به طور مثال لوبیا چیتی،لپه، 
نخود 10 درصد و لوبیا قرمز 5 درصد 
افزایش قیمت داشــته است، شکر از 
جملــه کالاهایی اســت که قیمتش 
تغییری نداشــته است اما آرد نیز 10 

درصد گران تر شده است.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران گفت: مسکن حمایتی و 
اجتماعی از طرح های دولت یازدهم بود اما دستکم برای کارگران بی نتیجه 

و بدون اجرا از آب درآمد.
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: کارگری که هشت ساعت تمام کار 
می کند و با اضافه کار عادی و شیفت های مختلف معیشت خود و خانواده را می گذراند 
کمترین مطالبه اش این است که خانه و مأوایی برای تامین رفاه و آسایش خانواده خود 
داشــته باشد زیرا هم اکنون 60 درصد دریافتی کارگران در هزینه های مسکن صرف 
می شود ولی متاسفانه این هدف  در طول سالهای گذشته محقق نشده و کارگران از 
نعمت داشــتن خانه محروم مانده اند.وی درباره اجرای طرح مسکن اجتماعی، گفت: 
مسکن حمایتی و اجتماعی از جمله طرح هایی بود که دولت یازدهم تلاش کرد تا با 
اجرای آنها مردم و اقشار ضعیف و محروم را خانه دار کند ولی در سال پایانی دولت این 
طرح دستکم برای جامعه کارگری بی نتیجه و بدون اجرا بود.به گفته این مقام مسئول 
کارگری، ایده اجرای طرح مسکن حمایتی و اجتماعی از زمانی مطرح شد که بیشتر 
واحدهای مســکن مهر بلاتکلیف و پول های کارگران در این پروژه ها سرگردان مانده 
بود.ابوی، بهترین گزینه برای خانه دار شــدن کارگران را تعاونی های مسکن کارگری 
عنوان کرد و گفت: از آنجا که امکان حضور کارگران در هیئت مدیره تعاونی ها وجود 
دارد می توان انتظار داشت پیگیری های بهتری برای خانه دار شدن آنها صورت گیرد.

وی با تاکید بر بالا بودن هزینه های مسکن در کلانشهرها اظهار کرد: در شرایطی که 
حداقل حقوق و دســتمزد کارگران 812 هزار تومان است نیمی از درآمد آنها صرف 
اجاره بها می شــود در صورتی که اگر کارگران دغدغه مســکن نداشته باشند دیگر به 
شغل دوم و ســوم فکر نمی کنند.دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با 
بیان اینکه معلولان و افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی جایگاه خاص خود 
را دارند و باید برایشان مسکن مناسب ساخت، گفت: آیا کارگران هم باید کار نکنند و 

دنبال مستمری بگیری باشند تا مسئولان به فکر خانه دار شدن آنها باشند.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:
طرح های مسکنی دولت یازدهم

 برای کارگران بی نتیجه بود


